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EMAKUME AHALTSUA

AULKIAN EGOTEAK EZ DIZU 
ERAGOZTEN ZURE BIZI-PROIEKTUA 

AURRERA EROATEA

Hasteko, aurkeztuko zenuke zure 
burua? 
Lexuri naiz, 30 urte ditut, eta gaur egun 
Pasaian bizi naiz nire bikoteagaz. Ikaske-
taz gizarte-langilea eta gizarte-hezitzai-
lea naiz, baina momentu honetan nire 
rol profesionala pixka bat aldatu da eta 
koordinatzaile moduan nago Elkartea-
nentzat beharrean.

Zer da Elkartean? 
Erakunde koordinatzaile bat da, EAEko 
hiru elkarte biltzen ditu, eta helburu na-
gusietako bat du aldarrikapenak egitea 
ezintasun fisikoa daukaten pertsonen 
eskubideak bermatzen ez diren lekue-
tan. Horretarako salaketa zuzenak egiten 

dira, edo administrazioan eragitea bila-
tzen da, gizarte inklusibo eta integratzai-
le baterantz bidea egiteko. 

Orain dela gutxi, ARGIAn, 
garun-paralisia duten bi ikasleren 
borroken berri eman da. Zuk 
oztoporik aurkitu zenuen, ikasi 
bitartean, gurpil-aulkian joateagatik? 
Zoritxarrez, bai. Egun batean simulakro 
bat egin zen, eta eraikina hustu behar 
genuen. Nire gela lehenengo solairuan 
zegoen, eta ni jaitsi egin behar nintzen 
besteen moduan, kalera atera behar 
nuen, baina igogailua ezin zen erabili. 
Hasieran eman zidaten erantzuna izan 
zen: egongo da norbait lagunduko dizu-

na. Kontatzen ari naizen hau bigarren ka-
rreran gertatu zen, gizarte-hezkuntzan; 
lehenengo karreran oraindik ez nintzen 
orain naizen bezalako emakume poten-
tea, ikarak zeuden, segurtasun ezak, bai-
na bigarren karrerarako nire izaera bes-
te era batekoa zen, eta esan nuen: hona 
arte. Gelakideak ere oso potenteak ziren, 
eta zerbait egitea erabaki genuen. 

Nola bideratu zenuten? 
Eserialdi bat egin genuen zuzendaritza-
ren aurrean, pankarta batekin, etorri zi-
ren beste fakultate batzuetako kideak, 
eta horren ostean nik egin nituen pare 
bat batzar zuzendaritza-taldeagaz eta 
hortik lortu genuen nire gela beheko so-
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lairuan ipintzea. Hori zen nik eskatzen 
nuena: beste guztien moduan neure 
kabuz irteteko aukera izatea.

Hasieran jaso zenuen erantzun 
hori, "norbaitek lagunduko dizu" 
esatea, joera orokortua da zure 
ustez? 
Zoritxarrez, gizarte hau dator moda-
litate asistentzial batetik, eta nik uste 
dut oraindik kostatzen zaigula txipa 
aldatzea. Batzuetan zein jatorrak ga-
ren erakutsi nahi izaten dugu, eta ho-
rregatik esaten dugu: bada, lagundu-
ko dizut. Ez, laguntza behar badut nik 
eskatuko dizut, ahotsa daukat-eta es-
katzeko, eta eskatzen ez badizut esan 
nahi du nik ahalegindu nahi dudala 
egiten. Askotan egiten dugu akats hori: 
larregi babestu; baina utzi egin behar 
zaio pertsonari bere gaitasunak gara-
tzen eta bere proiektua sortzen. 

Unibertsitateko aldarrikapen 
horretan, ikaskideen babesa 
izan zenuela esan duzu. Halako 
borroketan jendearen babesa 
jasotzea ohikoa da? 
Egia da gelakideek asko bultzatu nin-
dutela, oso babestuta egon nintzen, 
baina orokorrean daukadan sentsa-
zioa da horrelako borroketan oso ba-
karrik zaudela. Mundu guztiak pentsa-
tzen du gizartea aldatu egin behar dela 
eta aurrerapauso batzuk eman behar 
direla, gizarte inklusibo eta justuaren 
aldeko komunikatuak denok erosten 
ditugu, baina eskuak zikindu behar 
direnean, inork ez ditu zikindu nahi, 
zuzenean ukitzen ez bazaitu behintzat.

Ez da halako zerbait bultzatu duzun 
lehen aldia. 2021ean sinadura-
bilketa arrakastatsua egin zenuen, 
garraio publikoko irisgarritasunik 
eza salatzeko. Nondik nora sortu 
zen kanpaina?
Ni beharrean nengoen Getxoko udale-
ko gizarte-zerbitzuetan, eta egunero 
egiten nuen Lekeitiotik Getxora auto-
busean, garraio publikoan. 6:15eta-
ko autobusa hartzen nuen Lekeitiotik 
eta bueltan 16:45etakoa Bilbotik. Zein 
zen asuntoa? Maiz samar autobuse-
ra igotzeko plataformak ez zebiltzala 
edo akatsa ematen zutela. Eta gidarien 
erantzuna beti zen: itxaron hurren-
goari. Behin, bueltako bidaian lagun 
batekin nentorrela, berak esan zidan: 
Lexuri, honek ez dauka eraginik, bes-
te zeozer pentsatu behar dugu. Hasi 

ginen berbetan, eta Change.org-en si-
nadura-bilketa bat egitea bururatu zi-
tzaigun. Inozente-inozente egin nuen, 
ez nuen pentsatzen halako oihartzunik 
edukiko zuenik. Baina sekulakoa izan 
zen, ordu batzuen buruan 10.000 si-
nadura bildu genituen, EITBtik deika 
hasi zitzaizkidan… Eta pentsatu nuen: 
orain ezin dut atzera egin. 

Beldurtu egin zinen? 
Momentuan ez; gurpilean sartu nin-
tzen, eta aurrera. Gero bai izan zuen 
eragina nigan, kontatuko dizut. Baina 
momentuan elkarrizketak-eta ematen 
hasi nintzen, eta halako batean dipu-
tazioak deitu zidan, batzar bat egiteko. 
Beldurtuta zeuden. Nik argi neukan 
batzar horretara ez nintzela bakarrik 
joango. Bizkaiko elkarte bat kontak-
tuan jarri zen nigaz, ezintasun fisikoak 
dauzkaten pertsonen elkarte bat, Fe-
koor kasu honetan, eta eurekin joan 
nintzen batzarrera. 

Akordio bat lortu zenuten, ezta? 
Bai. Autobuseko plataforma ez baldin 
bazebilen, eta 15 minutuan ez baneu-
kan beste autobus bat ibilbide bera 
egiten zuena, taxi bat edo autobus bat 
ipini beharko zidaten, eta plataformak 
berrikusteko konpromisoa hartu zuten. 

Hitza bete zuten? 
Amaitu zen batzarra, pasa ziren egun 
batzuk, eta ostera ere autobusetako 
plataformak ez zebiltzan. Baina nik 
batzarrean esandakoaren karta neu-
kan, eta gidariari adierazten nion. Ez 
zidaten inoiz taxirik ipintzen, autobus 
bat baizik, zerbitzuz kanpo, niretzat 
bakarrik, Hollywoodekoa banintz be-
zala. Autobus bat ipintzen didazue, taxi 
bat ez ipintzearren? Harrigarria egiten 
zitzaidan, baina neurri batean balio zi-
dan. Benetan balioko lidakeena da ha-
lako neurririk ipini behar ez izatea eta 
ez egitea bereizketarik. Plataformek ez 
lukete hutsik egin beharko. 

Nola dago egoera gaur egun? 
Hori ezin dizut esan, orain ez dudala-
ko erabiltzen. Baina bai azpimarratu 
nahi nuke, aniztasun funtzionala duen 
pertsona batek uneren batean arazoak 
baditu igotzeko, berriz ere gogora eka-
rri behar direla hartutako konpromi-
soak, hau da, taxi bat edo beste auto-
bus bat jartzeko konpromisoa. Halako 
konpromisoek ez dutelako izan behar 
une zehatz horretako nire egoera kon-
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pontzeko soilik. Nahiz eta, lehen 
aipatu bezala, nire desioa au-
tobus guztietako platafor-
mak ondo ibiltzea izango 
litzatekeen, hori baita 
benetako berdintasuna.

Lehen zintzilik 
geratu zaigu galdera: 
nola eragin zizun 
kanpainaren zalaparta 
guztiak?
Emozionalki asko ukitu zidan. 
Nahaste guztia amaitu zenean, ba-
kean utzi zidatenean komunikabide guz-
tiek, eta bueltatu nintzenean ostera ere 
nire Lexurira, atzera begiratu eta pentsa-
tu nuen: ai ene, zer pasa da hilabete eta 
erdian. Ni beti izan naiz oso neska barru-
rakoia, eta txikikeria batetik, sinadura-
bilketa batetik, begira zer sortu den. 

Instagram kontu bat zabaldu 
zenuen: Los secretos que jamás 
te contaron [Inoiz kontatu ez 
zizkizuten sekretuak].
Aniztasun funtzionala benetan zer den 
erakutsi nahi nuen, era positibo batean. 
Aniztasun funtzionalari buruz berba egi-
ten denean beti da begirada pixka bat 
pesimista bategaz eta nik nahi nuen era-
kutsi aniztasun funtzionala ez dela mun-

duko gauzarik okerrena. Aulkian 
egoteak ez dizu eragozten 

beharra egitea, bikotea 
edukitzea, ama izatea… 
zure bizi-proiektua au-
rrera eroatea. 

Orain Instagram hori 
geldirik daukazu, 

ezta?
Bai. Zalantzak sortu zi-

tzaizkidan aniztasun fun-
tzionalaren inguruan beste 

irudi bat emate horrek nire pri-
batutasuna eta intimitatea non uzten zi-
tuen. Horregatik, hor dago, eta ez dakit 
berriz aktibatuko dudan.

Eta elkarteren batekin bat egiteko 
asmorik baduzu?
Ez dakit. Orain Elkarteaneko koordi-
natzailea naiz. Une honetan nire la-
narekin zerikusia duen zerbaitegatik 
beste elkarteren batekin bat egiten eta, 
adibidez, nire esperientzia pribatuen 
inguruko elkarrizketak ematen ez naiz 
eroso sentitzen, oraintxe nire funtzioe-
tako bat Elkarteanek hainbat alorretan 
duen posizionamendua erakustea eta 
zabaltzea baita.

Beste elkarte batekin bat egingo 
banu, elkarrizketak emanez adibidez, 

ez nintzateke koherentea izango nire 
buruarekiko eta lanarekiko, eta ezin-
bestekoa iruditzen zait koherentzia 
mantentzea, horrek ematen baitio zen-
tzua egiten dudanari.

Gizarte inklusiboago bat lortzeko 
bidean, zer erronka ikusten dituzu 
gaur egun?
Seme-alabak aniztasunean heztea, ze-
ren guraso denek esplikatzen dizkiete 
euren seme-alabei gauzak, baina gero 
benetan daukazunean pertsona bat 
aulkian dagoena zure kuadrillan, nire 
kasua izan dena, ba nerabezaroa oso 
gogorra da. Gizakia egoista da berez, 
eta nerabezaroan bikoiztu edo hiru-
koiztu egiten da joera hori.

Zer-nolako esperientziak izan 
zenituen nerabezaroan?
Parrandan, adibidez, taberna batek es-
kailerak bazituen ezin nintzenez sar-
tu, taberna kanpoan geratzen nintzen 
bakarrik, besteek bertan geratu nahi 
zutela argudiatzen zutelako. Errazena 
ni etxera joatea zen, horrela "arazoa" 
konponduta egongo zen, baina ni oro-
korrean ez nintzen etxera joaten haien 
eskubide bera nuelako bertan egoteko.

Gogorrena haientzako une horre-
tan "karga" bat nintzela sentitzea zen, 
egoera horren aurrean nirekin nor ge-
ratu pentsatzen aritzen zirelako. Nire 
iritziz pertsona batek sentitu dezakeen 
sentsaziorik gogorrenetakoa da, eta 
kontuz ibili behar da horrekin, bizitza 
osoan markatzen duten orbainak bai-
tira.

Zer egin beharko litzateke?
Nahiz eta gaur egungo gizartean, den-
bora guztian azkar eta presa sentsa-
zioarekin ibili, nire iritziz seme-ala-
bekin konpartitzen diren espazioetan 
garrantzitsua da gai hauek planteatzea 
eta horren inguruan lanketa bat egitea, 
aniztasuna aberastasuna dela erakus-
teko eta desberdintasunaren aurrean 
haurrak ez badaki zer jarrera hartu, 
pertsonari lasai asko galde diezaion 
—hortik hasten baita normalizazioa— 
eta benetan behar denean laguntasuna 
eman diezaion. Gizartea anitza da, gero 
eta gehiago izango da, eta bide horre-
tan hezi behar dira umeak. 

Badakit ez dela erraza, eta ahalegina 
eginda ere agian ez direla lortuko nahi 
diren emaitzak, baina horretan lan egin 
behar da etengabe, hori baita guraso 
izatearen erronketako bat.

Laguntza behar 
badut nik eskatuko 

dizut, ahotsa daukat-eta 
eskatzeko, eta eskatzen 
ez badizut esan nahi du 

nik ahalegindu nahi 
dudala egiten”
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Zuk zeuk ama izan nahi zenuke.
Lehenengo bikote moduan gozatu nahi 
dugu, baina aurrerago guraso izateko 
abentura horretan sartzeko prest gau-
de, bai.

Desio edo nahi horri buruz hitz 
egiten duzunean, aurreiritzirik 
aurkitzen duzu? Zer eratakoak?
Nire familian eta hurbileko pertsonetan 
ez, haiek badakite errealitatea ematen 
denean bikotearen erabakiz egin dela, 
gure desio bat dela, eta laguntzeko prest 
egongo dira. Baina gizartean oraindik 
aurreiritziak daude gizarteak inposa-
tutako "normaltasun" horretatik ate-
ratzen den familia batek guraso izatea 
erabakitzen duenean, eta zalantzak sor-
tzen dira. Adibidez, "zelan moldatuko 
zara umeagaz?".

Zein izango da zure jarrera horren 
aurrean? 
Kontziente naiz beste estrategia batzuk 
erabili beharko ditugula, eta segur aski 
umea txikia denean bere aitak besoetan 
gehiago hartuko duela nik baino, baina 
horrek ez du esan nahi ama txarra izan-
go naizenik edo ez dudanik nire semea 

edo alaba maiteko. Gauza da gizartean, 
oraindik ere, guraso izatearekin zeri-
kusia duten alderdietan emakumeari 
ardura gehiago ematen zaiola, eta hori 
ez da horrela izan behar. Familia bakoi-
tzaren errealitatea desberdina da eta 
bakoitzak ikusi behar du zer estra-
tegia komeni zaion.

Nik argi daukat guraso 
izatearen abenturan sar-
tzea erabakitzen dugu-
nean, berriz ere tera-
pia psikologikora joko 
dudala, sortu ahal di-
ren beldur guztiei au-
rre egiteko, eta emozio 
desberdinen zalaparta 
hori baretu eta bereziki 
ulertzeko, eta baita egon 
ahal diren aurreiritziei aha-
lik eta hoberen aurre egiteko 
ere. Gauza asko izan ditzakegu, baina, 
osasun mental egokirik gabe, daukagun 
horrek ez digu ezertarako balio, ez ga-
relako zoriontsu izango.

Bukatu aurretik beste zerbait gehitu 
nahi zenuke? 
Aniztasun funtzionala izanda ere gauza 

asko egin daitezkeela transmititu nahi-
ko nuke. Ezintasun bat ez duten seme-
alaben familiei aspektu hauek lantzeko 
esango nieke, enpatiaren ikuspegitik, 
zeren gaur niri tokatu zait baina bizitza 
minutu batean aldatu daiteke, eta egoe-

rak buelta eman. Bizitza nahiko 
konplexua da oraindik traba 

gehiago jartzeko.

Eta aniztasun 
funtzionala duten 
pertsonen gurasoei?
Beldurrak izatea oso 
normala dela aipatuko 
nieke, eta lasai egote-

ko. Egia da beldur ho-
riek euren seme-alabei 

transmititzearekin kontuz 
ibili behar dela, beldurrak 

oso azkar txertatzen direlako eta 
gero ez da erraza horiek apurtzea. Nire 
iritziz, aniztasun bat izan ala ez, seme-
alaba bati egin ahal diozun oparirik ho-
berena hegan egiteko hegoak ematea 
da, beldurrak beldur. Nahiz eta anizta-
sun bat izan, zuk uste baino gaitasun 
gehiago ditu. Animatu eta eman hegoak 
hegan egiteko! 

Kontziente naiz 
beste estrategia 

batzuk erabili beharko 
ditugula, eta segur aski 

umea txikia denean bere 
aitak besoetan gehiago 

hartuko duela nik 
baino”
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